

## ИДЕИ И ИДЕАЛЫ

### НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ

№ 2(20) т. 1

ВЫХОДИТ ЕЖЕКВАРТАЛЬНО

2014

<http://ideaidealy.ru>

Журнал зарегистрирован в Федеральной службе по надзору в сфере связи и массовых коммуникаций  
(Свидетельство о регистрации ПИ № ФС 77-34262 от 26 ноября 2008 г.)

УЧРЕДИТЕЛИ:

Новосибирский государственный технический университет (НГТУ)  
Новосибирский государственный университет экономики и управления – НИНХ (НГУЭУ–НИНХ)

### СОДЕРЖАНИЕ

От редактора .....	5	<b>Социология культуры</b>	
<b>Disputatio</b>		<i>К.С. Шаров.</i> «Почти идеальная» система образова-	
<i>В.А. Бойко.</i> Одиссея Фридриха Ницше .....	7	ния: китайский опыт. Часть 2 .....	94
<i>В.И. Дятлов.</i> Экзотизация и «образ врага»: синдром		<b>Проблемы национального дискурса</b>	
«желтой опасности» в дореволюционной России .....	23	<i>А.А. Демичев.</i> Монархическое сознание российских	
<i>В.И. Кузин.</i> Виды общих понятий .....	42	подданных XVIII – первой половины XIX в. (по мате-	
<b>В поисках справедливого общества</b>		риалам исторических анекдотов). Статья 2 .....	108
<i>В.В. Чешев.</i> Макс Вебер о духе капитализма .....	50	<b>История художественной жизни</b>	
<i>В.И. Быстренко.</i> Права человека в России: идеалы		<i>П.Д. Муратов.</i> Семидесятые .....	119
и реальность .....	58	<b>История научной жизни в СССР–России</b>	
<b>Экономика: принципы организации</b>		<i>Г.И. Ханин.</i> Период «шоковой терапии»	
<i>В.В. Шмат.</i> Рента и государства-рантье .....	68	(1992–1998) .....	131
<b>Обсуждаем общество</b>		<b>Круглый стол.</b> 50 лет после Хрущева .....	148
<i>Т.А. Рубанцова.</i> Правовая институализация и ком-		Памяти А.П. Огурцова .....	164
муникативная рациональность Ю. Хабермаса		<b>Наши авторы</b> .....	166
в построении гражданского общества в России .....	82		
<i>Е.А. Ерохина.</i> Этническое многообразие России:			
образ и реальность в геополитическом проектиро-			
вании .....	87		

ISSN 2075-0862  
Index of Rospechat' - 37150  
Included into the list of the Supreme  
Certification Commission of Russian Federation

## IDEAS & IDEALS

---

### SCIENTIFIC JOURNAL

---

No 2(20) v. 1

PUBLISHED QUARTERLY

2014

<http://ideaidealy.ru>

The journal is registered by Federal Service on Supervision in the Sphere of Communication  
and Mass Communications  
(Certificate of Registration PI No FS 77-34262, 26 November 2008)

FOUNDERS:

Novosibirsk State Technical University (NSTU)  
Novosibirsk State University of Economics and Management (NSUEM)

### CONTENT

From the Editor .....	6	<b>Sociology of Culture</b>	
<b>Disputatio</b>		<b>K.S. Sharov.</b> «Almost ideal» educational system: the Chinese experience. Part 2 .....	94
<b>V.A. Boyko.</b> Friedrich Nietzsche's Odyssey .....	7	<b>Problems of national discourse</b>	
<b>V.I. Dyatlov.</b> Exotization and «the enemy image»: the syndrome of «yellow peril» in pre-revolutionary Russia .....	23	<b>A.A. Demichev.</b> Monarchical consciousness of Russian subjects in the 18th – the first half of the 19th century (on materials of historical anecdotes). Article 2 .....	108
<b>V.I. Kuzin.</b> Categories of abstractions .....	42	<b>History of the artistic life</b>	
<b>In the search for a just society</b>		<b>P.D. Muratov.</b> The seventies .....	119
<b>V.V. Cheshev.</b> Max Weber; the spirit of capitalism .....	50	<b>History of the scientific life in USSR–Russia</b>	
<b>V.I. Bystrenko.</b> Human rights in Russia: ideals and reality .....	58	<b>G.I. Khanin.</b> The period of «Shock therapy» (1992–1998) .....	131
<b>Economics: principles of organization</b>		<b>Round table.</b> 50 years after Khrushchev .....	148
<b>V.V. Shmat.</b> Rent and rentier states .....	68	In A.P. Ogurtsov's memory .....	164
<b>Discussing society</b>		<b>Our authors</b> .....	166
<b>T.A. Rubantsova.</b> Legal institutionalization and Y. Ha- bermas's communicative rationality in the creation of civil society in Russia .....	82		
<b>E.A. Erokhina.</b> Ethnic diversity of Russia: image and reality in the geopolitical projection .....	87		

## ОТ РЕДАКТОРА

Начиная с этого номера журнал несколько меняет как требования к оформлению статей, так и расположение определенных материалов. Именно поэтому первый том открывается не традиционно – материалами круглого стола, а сразу статьей. Круглый стол «50 лет после Н.С. Хрущева» помещен в конце тома. Он продолжает обсуждение важных моментов нашей культурной истории, начатое в 18-м выпуске круглым столом «60 лет без Сталина».

3 января 1889 года в Турине произошел острый приступ безумия у Фридриха Ницше. 125-летию трагического события посвящается статья В.А. Бойко. Статья В.И. Дятлова посвящена одной из важнейших в современном мире проблем – ксенофобии. Известный историк рассматривает механизм формирования образа врага. Две статьи посвящены проблемам социальной справедливости – вторая из серии статей В.В. Чешева по этике капитализма, а также статья В.И. Быстренко о правах человека в России.

В экономическом разделе публикуется статья В.В. Шмата, в которой обсуждается исключительно важный для современной России вопрос, хорошо или плохо быть государством-рантье.

Специфика современного российского общества обсуждается в статьях Т.А. Рубанцовой и Е.А. Ерохиной.

В этом же томе завершается публикация двух больших статей, первые части которых появились в предшествующем номере, – «Почти идеальная» система образования: китайский опыт» К.С. Шарова и статья А.А. Демичева, где обсуждается монархическое сознание российских подданных в царское время.

Журнал продолжает печатать материалы исследования П.Д. Муратова по истории художественной жизни Новосибирска.

Здесь же можно найти продолжение воспоминаний известного экономиста Г.И. Ханина о том, что происходило в России в 1990-е годы.

Завершается первый том печальной новостью – некрологом замечательному человеку, члену редакционного совета журнала Александру Павловичу Огурцову.

Во втором томе разнообразно представлены основные направления нашего журнала. Здесь и обсуждение специфики отечественного менталитета, антропологические штудии, и т. д. Стоит обратить внимание на культурологический раздел, где рассматривается роль традиций (например, фестивалей) и традиционного мировоззрения.

## FROM THE EDITOR

Starting with this issue of the journal a few changes are implemented including the some requirements for the presentation of the articles and the location of certain materials. Due to this the first volume is not opened with the publication of the round table, as it would be expected, but straight with the article. The round table "50 years after the N.S. Khrushchev is placed at the end of the volume. It continues the discussion of the important moments of our cultural history, which began in the 18-th issue with the round table "60 years without Stalin."

On 3 January 1889 in Turin Friedrich Nietzsche experienced the acute attack of madness. The article of V.A. Boyko is dedicated to the 125-anniversary of this tragic events. V.I. Dyatlov devoted his article to one of the most important problems in the modern world – xenophobia. The famous historian examines the mechanism of formation of “enemy image”.

Two articles are discussing the problems of social justice – the second of a series of articles referred to the ethics of capitalism by V.V. Cheshev, and V.I. Bystrenko’s article about human rights in Russia.

In the economic section of the published article by V.V. Shmat discussing very important for modern Russia question of whether it is good or bad to be the state-rentier.

Specificity of the modern Russian society is discussed in articles T.A. Rubantsova and E.A. Erokhina.

This volume completes the publication of two articles, the first parts of which were published in the previous issue of “Ideas and Ideals”. These are "Almost perfect" system of education: the Chinese experience" by K.S. Sharov, and the article by A.A. Demichev, where monarchical consciousness of Russian citizens in tsarist times is discussed on the basis of historical anecdotes.

The journal continues printing materials of P.D. Muratov’s research on the history of the artistic life of Novosibirsk.

The reader also can find the continuation of the memories of the famous economist G.I. Khanin about what events happened in Russia in the 90-ies.

At the end of the first volume the reader would find the sad news – the obituary to the wonderful person, a member of the editorial board of the journal professor Alexander Pavlovich Ogurtsov.

In the second volume variously represented the basic directions of our magazine. Here and discussion of specific national mentality, anthropological studies, etc. should pay attention to the cultural section looks at the role of traditions (e.g. festivals) and traditional worldview.